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Portal et 

assades les festes, ara ja podem dir que anaren bé. No notàrem, a 
penes, que s 'hagués produït un canvi de govern municipal. Tot va discórrer 
amb absoluta normalitat i la gent, com ve sent habitual, s 'hi bolcà. D'entrada, 
el programa es trobava prou embastat com perquè la cosa rodàs quasi tota 
sola i, per tant, no hi havia marge per a grans sorpreses. Millor així. 

I, amb tot, aquestes d'enguany han estat unes festes polititzades. 
Com la majoria dels nostres lectors no deuen ignorar, existeiJç, o existia, 

una anomenada Comissió de Festes, la qual, juntament amb el regidor de 
torn, ha estat l'encarregada de confeccionar el programa durant bastants 
d'anys. Aquesta Comissió ha estat acusada, en els últims temps, d'estar molt 
controlada, de ser democràtica només formalment però d'actuar, a la pràctica, 
sotmesa al regidor i de ser molt refrectària a noves incorporacions i a noves 
idees. 

Sembla que la Comissió considerà que Maribel Vives no és la "seva" 
regidora", i que la regidora tampoc no s 'esforçà gaire per a entendre s amb 
la Comissió. S'han donat l'esquena i les festes tiraren endavant per inèrcia. 
1, amb tot, sortiren prou bé, com dèiem. 

Però no hi va havà pa/u umú sifú. Miru tu per un! En el programa, 
volem dir que no n'hi hagué. Però, de fet, sí que n'hi hagué, en un muntatge 
alternatiu pel qual donaren la cara els responsables de les festes de l'anterior 
consistori. Hem de dir que ens semblà un acte esperpèntic? Doncs, dit que
da. Si els membres de l'antiga Comissió volien defensar el "seu" programa, 
no havien d'haver abandonat el vaixell en plena travessia. De la seva part, 
la nova regidora s'ho hauria d'haver pensat molt a l'hora d'eliminar cap 
acte sense una comissió al darrere que avalàs les seves decisions. 

Insistim: s 'han polititzat les festes. 
Davant un poble que ha demostrat amb escreix que_ va de festa, davant 

un poble tan agraït i tan poc crític, als polítics de torn els devem exigir que 
estiguin a l'alçada d'aquest poble. 

Per tant, a la nova regidora, Maribel Vives, li exigim la creació -o la 
recreació, si voleu- d'una comissió de festes vertaderament plural i 
democràtica. I per a aconseguir-la no basta obrir-la a qui vulgui fer-ne part, 
tot sabent que només seran els "seus" els qui respondran a la convidada. 
Una nova comissió que es vulgui representativa passa per comprometre-hi, 
sense excusa, persones de distinta procedència política i social, amb una 
forta representació de l'associacionisme local. 

A l'oposició, concretament als grups UCAP i PSOE, els exigim la 
paciència, el respecte i la tolerància que, en matèria de festes, la resta de 
grups va tenir amb ells quan comandaven. Només una actitud tancada, excloent 
i autoritària del nou consistori en el futur justificaria actes alternatius com 
aquell palo en sifó tan injustificable que organitzaren. 
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Plaça 
des 

Si fiar 

Exposició treball totalment desconegudes per 
Acan Creu d'Inca, un any més, a les noves generacions. 

i com a fita ineludible de les festes de 
Sant Bartomeu, 1' amic i membre de 
"Cap Vermell", en Joan Rai, ens oferí 
una mostra de la seva desbordant 
creativitat -pintura i dibuix- amb 1' èxit 
de públic que sol ser habitual en aquest 
artista. 

Cridava poderosament 
1' atenció, la sèrie dedicada als 
"paumers", en què la duresa de la vida 
a la barquera hi quedava plenament 
reflectida i, a més, posava molts de joves 
fit a fit amb unes formes de vida i de 

CAIXA DE BALEARS 

Oficina de Cala Rajada 
Elionor Servera, 77 
www.sanostra.es 

11 Fira de la Llampuga 
El proper dia 21 de 

setembre, si no hi ha res de nou, 
tendrà lloc la II Fira de la Llampuga. 
T com que hule l'any passat va cons
tituir un èxit total, les expectatives 
per a aquesta nova edició són del 
tot positives. Com podeu veure tot 
seguit, la llista de participants i les 
receptes que s 'hi presentaran són 
ben engrescadors i ara sols falta que 
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la meteorologia no espenyi 1 'invent. Les 
dues novetats que en podem destacar 
són, d'una banda, la participació de les 
dues associacions de la tercera edat, 
les quals tendran una parada cadascuna; 
d'altra banda, la Confraria ha decidit 
que enguany, i a títol de prova, hi haurà 
també dues parades dedicades a unes 
espècies pròpies de les barques de bou, 
el maire i el moll, respectivament, a fi 
de promocionar-les entre els 
consumidors. Així mateix, i cap a la part 
del vespre, és previst que el Centre 
Cultural Banda de Música de 
Capdepera hi posi la nota musical i que 
la festa acabi amb un bon ball, per a 
pair la llampugada. Per a protegir els 
visitants del sol o de la pluja, enguany 
també s'instaHaran dos envelats amb 
uns 600 m2 de superficie coberta. Pel 
que fa a l'horari, aquest es dividirà en 
dos períodes: de 12 a 16 hores, i de 18'30 
a 21 hores. El preu de l'entrada serà de 
6 euros, que permetran fer cinc 
degustacions d'entre els 25 plats que 
s'oferiran, el receptari dels quals també 
es posarà a la venda. El pressupost to
tal d'aquesta mostra és al voltant dels 
95.000 euros, que h<m de sorlír de la 
venda dels tiquets, del Consell de Ma
llorca i de la Direcció General de Pes
ca (programa IFOC). L'Ajuntament hi 
contribuirà en les tasques de policia i 
de suport tècnic per mitjà de la brigada 
d'obres. 
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Aumasa 
Els qui passau adesiara per la 

Via Mallorca, haureu pogut comprovar 
com el buc que Aumasa té construït a 
la cantonada de l'esmentat carrer i el 
carrer Bustamante, ha estat vallat, cosa 
que ens estalvia a tots el lamentable 
espectacle que oferia fins ara aquell 
indret. Anys i panys de deixadesa 
havien fet d'aquell lloc un dels més 
degradats de Cala Rajada i, finalment, 
ha hagut de ser el mateix Ajuntament 
qui hagi emprès la tasca de rentar-li la 
cara, davant l'actitud d'una empresa que 
sembla immune a la legalitat vigent. 

Dit això, el que cal, i aviat, és 

4 

dotar un nucli turístic com el nostre del litoral, en la inseguretat Circo de la Vida 
d'una parada única i moderna per a totes 
les destinacions, que acabi amb tants 
d'anys d'abandó. 

1\uisme 
No cal ser un expert en esta 

dística, sinó simplement fer -hi una ullàda, 
per adonar-se que enguany hi ha molts 
més turistes que l'any passat i que la 
·temporada, si no excepcional, està 
resultant acceptable. Diuen que això és 
així degut, especialment, a les ofertes 
de darrera hora que s'han fet, però 
també, a la diversificació de la 
procedència dels clients, en detriment 
d'una Alemanya econòmicament 
aturada. 

En allò que no ha canviat gens 
ni mica, la temporada, és en els renous 
nocturns, en la saturació del transit 
rodat per tot el municipi, en la brutor 

ciutadana ... 

Ministra 
La notícia ha tengut ressò 

a tot l'Estat. Ja ho deveu saber, la 
ministra de Sanitat, Ana Pastor, va 
passar les seves vacances en el 
nostre municipi, concretament a 
Canyamel, aquest passat mes 
d'agost. Això no tendria major 
importància si no fos que 
l'establiment que l'acollí és l'hotel 
rural de can Cruia, un establiment 
ara mateix il·legal, denunciat per 
l'Ajuntament. Ho devia saber, la 
ministra? En tot cas, si la Conselleria 
de Turisme necessitava alguna 
prova fefaent que l'esmentat 
establiment és obert al públic i 
ofereix els seus serveis a qui vulgui, 
ara ja les té. 

Sota aquest títol, els dies 28, 29 
i 30 d'agost es desenvoluparen el el moll 
de Cala Rajada les activitats d'un grup 
d'artistes que, segons proclamen, 
pretenen acostar les seves activitats 
artístiques als grups socials més 
desfavorits, com ara els reclusos joves 
de les presons o joves amb problemes 
d'inclusió social. A Capdepera ja 
s'havien donat a conèixer en el Somera 
Music Festival. 

Pel que fa a les activitats en el 
moll ja esmentades, aquestes varen con
sistir en la projecció de la pel·lícula 
"Quidam", sobre el Circ du Soleil (dia 
28); tallers de malabars i vestuari per a 
infants (dies 29 i 30); una gala de circ 
(dia 29); i un concert amb els grups 
"Tomeu Quegles Grup", "La Vereda", 
"Pride", "Kaos Lab", "MEN" i 
"Anyugaos", a benefici del Circ d'Estiu 

CAFETERIA 
Cala Rajada 

----T.E.G. S.L. 
(11-0SIES ELÈCTRIQUES SWWIES) 
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projectat als centres de cada any a distints pobles i 
discapacitats i cases d'acollida de compta amb el suport econòmic 
menors de les Illes Balears. del Consell de Mallorca. A més 

tot tipus que han tingut en aquests 
últims anys, no té fi ni al cap d'enllà. 
Ara, amb la contractació d'un nou 
barco que havia d'entrar en 
funcionament a començaments 
d'agost, semblava que es podria 
capgirar la situació. Però no, 
tampoc. Aquest nòlit, d'origen 
francès, no arribà a completar ni el 
primer viatge, i d'aleshores ençà 
roman amarrat en el moll de Cala 
Rajada. Mentrestant, com ha fet tot 
l'estiu, Cape navega amb un vaixell 
del Port de Sóller. 

Obreria 
El passat dia 14 d'agost va 

tenir lloc una reunió, en el Teatre 
Municipal, amb la idea de revifar 
l'Obreria de Sant Antoni, si això és 
possible. Des de membres de 
l'anterior i autodisolta Obreria, fins 
a representants de col·lectius i 
particulars més o menys 
interessats en la festa antoniana, 
es trobaren per parlar de com 
revitalitzar una celebració que, 
com tots sabeu, en el nostre poble 
es troba en una situació 
d'indefinició absoluta. 

I com que· es va trobar 
d'una primera presa de contacte, 
per posar fil a l'agulla, els 
assistents més tots aquells que hi 
puguin estar interessats, quedaren 
per tornar-se a veure el proper dia 
12 de setembre, a les 22 hores, en 
el mateix Teatre. 

Bandes 
El proper 28 de 

setembre, a les 19 hores, a la 
plaça des Sitjar s'hi celebrarà 
un festival de bandes de músi
ca, organitzat per la Federació 
corresponent, i en el qual 
actuarà d'amfitrió el C.C. Ban
da de Música de Capdepera. 
Aquest és un event que te lloc 

de la nostra banda, en aquesta 
trobada hi prendran part la 
Filharmònica de Porreres i la 
Banda de Montuïri. 

Aquest és només un dels 
projectes en què es troba 
immersa la nostra banda, ja que 
a més de continuar oferint 
actuacions per a ballar - ball de 
sala-, té previst un concert dedi
cada a bandes sonores de 
pel·lícules. S'ha de dir, així 
mateix, que en el concert de Sant 
Bartomeu es presentaren els nous 
membres que s'hi han incorporat, 
deu joves que donen saba nova 
a aquesta formació. 

Cape 
La companyia naviliera 

Cape Balear es pot dir que no té 
sort, pel que fa als vaixells. El 
regitzell d'avaries i problemes de 

Plenari 
El dia 28 d'agost va tenir 

lloc un Ple Estraordinari de 
l'Ajuntament, en el qual s'havia 
d'aprovar, o no, el sou dels membres 
de l'equip de govern, així com 
distintes modificacions del 
pressupost. Aquests eren temes que 
havien quedat sense aprovar d'un 
plenari anterior, per haver-se 
presentant conjuntament, mentre 

CLÍNICA 
DENTAL 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 
tractaments Call al R.. alj al el al 

Carrer Faralló,54-1 er D (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 
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l'oposició exigí aprovar-los per separat. 
Pel que fa a l'aspecte més comentat, això és, 

el del sous, en aquest segon plenari, finalment, i 
curiosament, no fou aprovada cap proposta de l'equip 
de govern, sinó la que havia presentat el PSM, la 
qual fou assumida també per Esquerra Unida, a més 
de pel PP i Es Grup. UCAP s'hi oposà i el PSOE 
s'abstingué. Aquests dos grups criticaren l'augment 
aprovat, per trobar-lo excessiu. 

Nous sous de l'equip de govern 
- sense dedicació exclussiva -

Joan Ferrer, batle: 
30.290,96 euros + 7.451,58 de seg. social 

Antoni Mir, batle i interior 
22.886,50 euros + 5.630,08 seg. social 

Antoni Muntaner, tinent batle i urbanisme, 
Pilar García, tinent batle i medi ambient, 

Maribel VIves, Sanitat i Ass. socials, 
Mateu Melis Educació i esports 
20.194,02 euros + 4.970.73 seg.social 

~ 

Aquest ple, en tot cas, posà en relleu que s'ha 
obert una nova dinàmica municipal en la qual el diàleg i la 

GRUP MUNTANER- RIBOT, S.L. 
Antonio J. Muntaner Pomar 

IPiftUTERRE, 1 ••• 
SEGUR OS 

CATALANA 
OCCIDENTE 

novomedic,.s.a. 

POMPAS fUNEBRES 

~~~ç 
PGruquena 
Tel. 971 818143 

C/. S'alzinar, 18 - 07580 CAPDEPERA 
Tel.97156 30 96- Tel. Móvil 617 39 29 29 - Fax 97156 53 10 
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negociació s'hauran de dur a la pràctica amb regularitat si 
és que es volen dur endavant iniciatives beneficioses per 
al municipi. També quedà patent que l'oposició no funcio
na com un bloc, cosa que dóna un gran marge de maniobra 
a l'equip de govern. 

Preveres 
Les parròquies de Capdepera i Cala Rajada tor

nen a quedar-se sense capellà. De fet Juanjo Llamedo, 
que fins ara impartia el seu ministeri a la nostra localitat, ja 
ha partit. Va arribar l'any passat per Sant Bartomeu, i per 
Sant Bartomeu d'enguany s'ha acomiadat. Va dir que ve
nia per un any, i així ha estat. 

Juanjo Llamedo serà estat substiuït provisionalment 
per Mn. Antoni Gili, per bé que, segons sembla, es té la 
intenció d'unificar Artà, Colònia de Sant Pere, Son Servera, 
Capdepera i Cala Rajada, que passarien a ser atesos 
conjuntament per un grup de capellans. En tot cas, tot 
sembla supeditat al nomenament d'un nou bisbe. 

La manca de vocacions que pateix l'església 
catòlica, a les nostres illes, provoca aquesta constant 
mobilitat i reorganització a les parròquies. 

CURSOS INTENSIUS DE 
' CATALA a Capdepera 

Del 15 al 26 de setembre 
Horari de 9,30 a 13,30 

Escola d'Adults d e Capdepera 
Can Piricus 

Matrícula fms al8 de setembre a l'Ajuntament de 
Capdepera 
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II MOSTRA DE LA LLAMPUGA 
21 de setembre de 2003- moll de Cala Rajada 

Llistat de participants a la mostra 

STAND/ESTABLIMENT 

1 Confraria de Pescadors 

2 Hotel L'Illot Park 

3 Hotel Canyamel Classic 

4 Hotel Bella Playa 

5 Confraria de Pescadors 

6 Confraria de Pescadors 

7 Restaurant Tennis N'Aguait 

8 Confraria de Pescadors 

9 Restaurant Ses Rotges 

10 Restaurant Can Maia 

11 Hotel Na Forana 

12 Restaurant Es Llaüt 

13 Confraria de Pescadors 

14 Associació Sol Naixent 

15 Restaurant El Recreo 

16 Confraria de Pescadors 

17 Viva Cala Mesquida 

18 Forn Juva i Pastisseria Vila 

19 Gelats La Menorquina 

20 Restaurant Classic 

21 Pizzeria Al Capone 

22 Hotel Canyamel Park 

23 Associació Ca Nostra 

24 Hotels Serrano 

CUINER PLAT 

Joan Ramon Esteva Arròs a banda de llampuga 

Bonifacio Expósito Llampuga amb tumbet 

Pere Miquel Font Pastís fred de llampuga amb salsa de 

tàperes 

F e li pe Dengra Llampuga a l'estil d'Anjou 

Miquel Coves Llampuga amb salsa d'alls i vinagre 

Maria Orpi Mayol Fideus secs de llampuga 

Paco Mir Vives Suprema de llampuga oriental 

Barques de bou Maire fregit 

Gerard Tetard Llampuga fumada, amanida de patates, 

aranja rosada i salsa de iogurt amb vinagre balsàmic 

Josep Serapio Llampuga a la planxa amb pebres vermells 

Manuel Femandez Llampuga amb espècies 

Juan Ramon Martínez Timbal de llampuga amh hnlet"i .mhre llit 

de pebres saltats 

Joan Fuster 

Associats 

Felip Esteva 

Agustina Oliver 

Antoni Palmer 

TomeuBibiloni 

Miquel Sanchez 

Genaro Velasco 

Associats 

Vicente Cabello 

Arròs sec amb llampuga 

Molls amb salsa de tomàtiga 

Remanat de llampuga amb bolets sobre llit 

de pebres saltats 

Llampuga marinada 

Filet de llampuga torrat amb arròs a ban 

da, grells i salsa romesco 

Ensaïmada i pastís de poma 

Gelat 

Raoles de llampuga 

Pizza de llampuga 

Llampuga a I' estil de Can Cruia 

Llampuga fregida amb pebres vermells 

Canelons d'albergínia i llampuga amb 

salsa de nyores 

25 Ben Fet Catering Toni Navarro Mousse de pa amb oli amb llampuga 

torrada 
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opinió 

BATEC 

Mira per on, l'economia de les Illes Balears 
han passat de ser de les més pessimistes, uns dies 
abans de les eleccions, a una de les més optimistes. 

Resulta una mica sospitós que premsa, ràdio i 
inclús TV pasin, en unes setmanes , de llançar 
opinions, informacions i proclames negatives a emetre 
missatges en positiu. Realment ha fet qualque cosa posi
tiva el nou govern per capgirar la situació? D'entrada, 
acabar amb la guerra -govern versus hotelers- que ells 
mateixos havien fomentat, i després ... poca cosa més. 

Un, des de la barrera, comença a sospitar que allò 
de la manipulació informativa és qualque cosa més que 
un joc de paraules. No crec que tot anàs tant malament 
abans, ni que tot vagi tan bé ara. Més aviat es juga amb el 
lector o l'oient, fent-li creure allò que es vol. S'hi juga per 
a crear estats d'ànim, enviant notícies d'un caire o l'altre, 
segons interessi. 

Abans hi havia informacions i opinions, però de cada 
vegada més hi ha una barreja o confusió entre uns i altres 
termes. S'hi juga massa frívolament, amb el concepte 
d'opinió pública, i qui més qui manco posa en boca pròpia 
el que "suposadament" diu la coHectivitat. 

~r 
art enjoies 
carrerl'agulla, 24 taller de joieria 

joieria universal 
carrerelionorservera,37 tot un clàssic 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 
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Sí, hi ha més cadenes televisives, més emissores de 
ràdio i potser més diaris i revistes ... però hi ha més llibertat 
d'expressió? Hi ha més pluralitat informativa a l'Estat 
espanyol o les Illes? Personalment crec que no. 

A nivell televisiu, els telediaris són clònics, les 
mateixes informacions repetides matí, migdia, capvespre i 
nit; les mateixes entrevistes, les mateixes opinions i 
declaracions. A la ràdio hi ha dues línies, més diferents en 
les formes que en el fons, i informativament repeteixen els 
mateixos patrons: uns minuts de notícies, suposadament, 
assèptiques (de la selecció d'aquestes se'n podria parlar 
llargament) i una hores de comentaris de "tertulianos" que 
curiosament coincideixen en un 90% en tots els debats, 
amb opinions ben semblants. 

De la premsa escrita poc és pot dir que no s'hagi dit 
i la relació dels diaris nacionals i regionals amb determinats 
grups de poder són ben coneguts. De cada vegada més es 
té la sensació que per estar ben informat s'ha de recórrer 
a mitjans informatius alternatius (per poder contrastar) o 
aprendre a llegir entre línies. 

Tres i no res 

COLMADO 

CADN OliV[R 
che· que bo!!! 

Amalia Garcia 
Carns, embotits, verdures i drogueria 

Ca vostra I 

www. canoliver.es 
e-mail: canol iver@terra.es 

carrer Hernan Cortés, 16, 07590 Cala Rajada 
comandes 

Telèfon i fax 971 565 329- móbil636 01 0118 

diumenges, del 8 de juny a/14 de 
setembre, obert de 9 a 13 hores 



Opinió 

És fàcil acostumar-se a allò que és bo i complicat 
tomar a la mala vida. I això és, precisament, el que ens 
passa a molts, després de quatre anys de govern 
progressista a les Illes Balears, en què ens havíem sentit 
en un món millor, capaç d'adreçar les seves passes cap a 
la racionalitat. En molts d'aspectes que no venen al cas 
d'aquest article, però també i molt concretament en matèria 
lingüística, havíem emprès el camí de la recuperació -per 
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què impossible?-, amb la normalització com a meta. Ens 
havíem començat a fer a la idea que les coses podien ser 
d'una altra manera. 

I quina manera era, aquesta, em demanareu 
vosaltres? Docs mirant de posar la nostra llengua catalana 
en el lloc on havia estat sempre, pel que fa al seu ús, i d'on 
se l'està desplaçant els últims vint-i-cinc anys: el que no 
s 'havia aconseguit sota cap dictadura s'està perpetrant des 
de la democràcia. El govern progressista ens havia fet 
creure que la recuperació era possible. Per començar, 
s 'havien posat les bases perquè 1' escola en fos el motor; 
després s 'havia intentat dur la nostra llengua a tots els racons 
de l'administració, amb més o menys fortuna; finalment, 
s 'havien iniciat les campanyes que havien de fer possible 
que el català també recuperàs el seu lloc en el món de la 
vida econòmica, especialment en el del comerç i la 
restauració. 

Però queda tant per fer ... Per ventura, amb unes 
quantes legislatures més, els beneficis d'aquestes polítiques 
s 'haurien començat a veure, i en deu o dotze anys, qui sap, 
s 'hauria frenat el deteriorament i la reculada del català. 
Unes accions clarament discriminatòries a favor de la 
llengua minoritzada -la ·nostra-, fins i tot més enèrgiques 
encara que les que els progressistes intentaren en la 
lesgislatura passada, potser haurien aconseguit que la 
generació dels nostre fills fos a temps de viure una situació 
de bilingüisme real, en la qual tothom, en tot lloc i moment, 
pogués fer servir la llengua que volgués. 

Ara, però, amb el PP en el govern (a Madrid, a 
Palma i a Capdepera), la situació s'ha capgirat. Els 
conservadors no sols no volen endegar polítiques de xoc 
que incidesquin i fins i tot millorin el que s 'ha fet els darrers 
quatre anys, sinó que, ben altrament, han començat a fer 
passes endarrere, cap a l'afebliment i la relaxació, cosa 
que, ben mirat, no és res més que donar compliment al seu 
programa. De la mà del conseller José María Rodríguez 
("Rodríguez és un càstig, una plaga", en paraules de 
1' escriptora Antònia Vicens), el nivell d'exigència de català 
per a 1' accés a la funció pública es rebaixa i, per a la majoria 
de casos, del nivell C es passa al B, de manera que als 
funcionaris només els caldrà tenir-ne coneixements 
elementals. Aquesta iniciativa, evidentment, va en contra 
de l'Estatut d'Autonomia, de la Llei de Normalitzación Lin
güística i de la Llei de Règim Jurídic de 1 'Administració de 
la Comunitat Autònoma de les Illes Balears; però, a més, 
rebaixa la qualitat de la feina d'aquests funcionaris i, molt 
especialment, atempta el dret a rebre atenció acurada en 
la nostra llengua que tenim tots els ciutadans, sigui castellà 
o català. En un altre sentit, el conseller d'Educació, 
Francesc Fiol, ja s'ha apressat a manifestar que no és pot 
consentir que els al·lots acabin l'ensenyament mitjà sense 
conèixer correctament el castellà, com si això passàs 
realment, quan, de fet, la llengua que un percentatge molt 
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elevat d'alumnes no arriba a dominar mai és el català. És 
a dir, que el Sr. F iol descriu una situació que no és certa i a 
més es proposa uns objectius ja assolits. Aquesta visió 
distorsionada de la realitat -o interessada, o malèvola, i no 
exclusiva del conseller Fiol- el que fa és provocar la pro
testa d'alguns ingenus com jo mateix, després se'ns 
qualifica de radicals i, finalment, en aquest radicalisme 
nostre de pa amb fonteta hi troben la legitimació a les seves 
tesis proespanyoliste. I si s 'ha de fer costat a 1' augment 
d'hores lectives per al 
castellà que el Ministe
ri o de Educació s 'ha 
proposat per mitjà de la 
Llei de Qualitat de 
l'Educació, doncs cap 
problema: més castellà 
a les escoles. A 
Catalunya ja han dit que 
ni parlar-ne, per aquí, en 
canvi ... En el mateix sentit, el nomenament de Miquel Se
gura com a director adjunt de l'Institut Ramon Llull i, més 
escandalosament, l'obertura dels premis Ciutat de Palma 
de narrativa i poesia al castellà, són elements que acaben 
d'arrodonir una posada en escena espectacular, fastuosa, 
d'atac massiu, des de tots els fronts possibles, als escassos 
reductes defensius del català a les nostres illes. València 
per model. 

Com deia abans, no és que el PP, un cop recuperat 
el poder a les Balears, estigui desenvolupant una política 

· lingüística que ens pugui sorprendre. És el seu programa. 
De fet, les ponències del desè congrés d'aquest partit, i 
concretament la que fa referència a llengua i cultura (pu
blicada pel Diari de Balears del 7 d'octubre de 2002), ja 
ens advertien de quin era el seu punt de vista i de quines 
eren les seves intencions en cas de comandar. D'entrada, 
el castellà hi és qualificat com "un idioma universal", mentre 
que les altres llengües de l'Estat, com ara el català, hi són 
considerades "llengües regionals". Així, de bell antuvi, ja 
s'estableix una jerarquia lingüística que es trasllada a les 
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persones que parlen una o altra llengua. Nosaltres, en tant 
que catalanoparlants, som ciutadans de "regional". Tant 
se val que el català sigui la setena llengua de la Unió Euro
pea per demografia, o la desena llengua més traduïda del 
món. Per al PP és una llengua regional, i prou. Aquesta 
situació es materialitza en el fet que uns -nosaltres- tenim 
1' obligació de ser bilingües, mentre els que parlen la llengua 
important poden restar monolingües en castellà, 
independentment de la cooficialitat d'ambdós idiomes. 

Aquesta és una situació que la 
sociolingüística té prou estudiada, i 
científicament demostrada: quan tots els 
parlants d'una comunitat, a més de la llengua 
pròpia es veuen obligats a parlar-ne una altra 
de dominant, vol dir que es troben en el 
llindar de la desaparició de la llengua pròpia. 

Ben mirat, la situació actual s 'ha de con
siderar com un miracle de la resitència dels 
catalanoparlants, que com a tals han 

sobreviscut a la repressió lingüística de 1 'Estat iniciada per 
Felip Ven el segle XVIII i que, des d'aleshores ençà, no 
ha tengut aturador El català encara no ha desaparegut, 
però no és que la seva extinció no s 'hagi intentant amb 
reiteració i persistència, en forma de persecució i de 
prohibicions de tota mena, que tengueren la seva culminació 
en el període franquista. En canvi, segons la lectura que 
en fa el PP, quasi tres-cents anys d'assetjament no han 
conduït a una situació desesperada per al català, ans al 
contrari, diuen que la nostra és una idíHica conjuntura, 
gairebé ideal, en què el bilingüisme "constitueix un tresor 
per a una comunitat que ha sabut salvaguardar el 
plurilingüisme i, a més a més, generar una llengua comuna 
per a tots els espanyols". És allò que deia _el Rei, que el 
castellà mai no ha estat llengua d'imposició. El PP també 
ho troba. 

Com vaig llegir recentment a l'escriptor Vidal Vidal, 
"el català és, avui dia, un peix fora de 1' aigua". Els passats 
quatre anys havíem començat a creure en la normalització, 
és a dir, en la recuperació d'àmbits d'ús per a la nostra 
llengua, en un camí -tan lent i llarg com vulgueu- cap a la 
recuperació. Havíem cregut que, davant l'allau immigratòria 
i davant la colonització lingüística que patim, els polítics 
estarien del costat dels dèbils. En un Estat plurilingüe, se 
suposa que aquesta hauria de ser una tasca de 
1' administració central, en primer lloc, i de les 
administracions autonòmiques, complementàriament. Però, 
ara mateix, i a la vista d'aquest inici de legislatura, tot indi
ca que el camí emprès és justament el contrari, de Madrid 
a Capdepera, passant per Ciutat. 

Com diu igualment Vidal Vidal, "hem passat de 
parlar de normalització a parlar de supervivència: ja no ens 
plantejam si ens recuperarem, sinó fms quan podrem du
rar". 
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Naixements. 

Agenda de la Vila 
juliol2003 

dia 3, Ainara Heredia Otero de Sebastian i Beatriz 

dia 9, Joel Garau Gutierrez de José i Amalia 

dia 13, Naroa García Muñoz de Francisco José i Maria José 

13, Cannen Elisabeth Jiménez Heredia de Cristóbal i Maria Teresa 

dia 22, Nahuel Vazquez Leurino de Cristian i Nancy 

dia 24, Xavier Morales Ferrer de Rafel i Bàrbara 

dia 28, David Malpesa Jiménez de J. António i Maria Isabel 

28, Maria Rosa Santos Morales de Francisco Javier i Isidora 

Noces 
dia 11, Gabriel Sureda Vives amb Elvira Freund 

Defuncions. 
dia 2, Antonio Miralles Cremades (1.932) 
dia 9, Maria Terrassa Sureda (1.918) 
dia 15, Sebastiana Lobatón Virves (1.918) 
dia 16, Wemer Emst Georg Feb (1.941) 
dia 19, Magdalena Ferrer Coll (1.911) 
dia 22, Juan Casellas Perchanal (1.918) 
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·······~································· ai, tomeuet! ••••• 

Festes passades coques menjades, i jo 
pel que em toca n'he menjades moltes i molt 
bones. Aquestes festes del Carme, Sant Roc i Sant 
Bartomeu ham omplert el cicle festiu d'estiu, 
deixant una certa polèmica aldarrere. El fet que 
el canvi de govern municipal s 'hagi produït just 
abans de l'estiu ha originat certa imporvisació, 
algunes fregades i qualque relliscada, ben 
comprensibles d'altra banda. 

Inexperiència, ganes de marcar el terri tor 
i d'oferir coses noves (voler que se noti el 
canvi), a més d'algun antagonisme personal, no 
s'han notat massa i els ''festers" han gaudit com 
altres anys. La festa és la festa, i molts duen la 
marxa dins el cos 

Pep Terrasa 
CI. Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 
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, 
MOCIOperl'autoviadeMANACOR 

Que presenta al ple de 1 'Ajuntament de 
Capdepera el grup municipal del PSM- ENTESA NA
CIONALISTA. 

Ateses les informacions aparegudes als mitjans 
de comunicació referides al pla d'actuació del Govern 
Balear en matèria de carreteres i especialment pel que 
fa a una futura autovia que enllaçarà Manacor i Inca, 
per tal de descongestionar la carretera de Palma a 
Manacor, cal considerar les següents qüestions: 

1. El trajecte és bastant més llarg i no s'aprofita la 
carretera actual de Manacor que és la via més racional i 
curta. L'actual carretera entre Palma i Manacor té 4 7 km. 
El recorregut de Palma a Manacor a través d'Inca té una 
longitud de 60 km. Aquest trajecte obligarà als usuaris a 
recórrer 13 quilòmetres més, la qual cosa suposa un sobrecost 
anual d'aproximadament 2000 euros en carburant i 
amortització del vehicle per un usuari de dilluns a divendres. 

2. S' ha plantejat aquesta autovia sense estudis 
previs i amb una gran improvisació. Aquest projecte xoca 
frontalment amb el Pla director sectorial de carreteres 
aprovat (1998), amb les previsions inicials del Pla Territorial 
de Mallorca i amb els planejaments urbanístics de molts 
termes municipals afectats. 

3.Tot i construir-se l'autovia, la carretera de 
Manacor-Palma seguirà essent un problema pendent. 
Tanmateix caldrà actuar-hi en un futur, ja que seguirà 
essent la via més lògica per anar de Manacor a Palma. 

4. Es concentra de manera imprudent en una única 
via (l'autopista d'Inca) tot el trànsit de la comarca de 
Manacor i d' Alcúdia-Inca(un 70% del trànsit de Mallorca). 
Un nivell de trànsit que depassa àmpliament la capacitat 
màxima de l'autopista i de les futures ampliacions. 

5. S'ampliarà l'autopista d'Inca a tres carrils, que 
juntament amb l'antiga carretera d'Inca, paral-lela i molt 
propera, suposa una infraestructura de ciment gegantina, 
totalment desproporcionada i impròpia d'un espai insular. 

6. L'augment de trànsit que es produirà a causa de 
la concentració del transport en un sol eix, implicarà 
problemes importantíssims d'accessos a la ciutat d'Inca i 
molt especialment a la ciutat de Palma. De fet, aquests 
problemes ja són ben visibles actualment. Això provocarà la 
necessitat de fer vies de descongestió o més vies de 
circumvaHació, més grans i desproporcionades que les 
previstes fins ara. 

7. El trànsit que diàriament entraria a Palma per la 
via de l'autopista d'Inca augmentaria en més de 25.000 

vehicles. Això suposaria un enorme col·lapse i la necessitat 
de fer vies de descongestió desproporcionades. Les vies de 
circumval·lació i el mateix segon cinturó de Palma, que així 
malauradament jan o tendrà alternativa, possiblement seran 
insuficients des del primer moment. 

8. Al Pla de Mallorca, una zona agrària actualment 
molt valuosa i que ha sabut conservar un valor paisatgístic 
inqüestionable, es provocarà un important impacte am
biental, irreversible, un gran impacte paisatgístic i un efecte 
barrera molt negatiu. 

9. La construcció d'una autopista entre Inca i 
Manacor atempta contra els valors agraris i ecològics de 
1 'interior de Mallorca, dividirà la comarca i complicarà molt 
els accessos a la xarxa secundària i a les finques dels 
municipis afectats (Sineu, Petra, etc.) 

10. Una via de transport transversal tan impactant 
en un model de carreteres eminentment radial crea un 
efecte barrera que impossibilita futures actuacions de 
valoració i regeneració ambiental: Plantejar infraestructures 
dures de comunicació de tipus transversal (una autopista no 
és el tren) és un gran error d'ordenació que pot hipotecar 
les futures i necessàries actuacions de millora territorial. 

11.Aquesta via de transport, que potencia 
desmesuradament 1' eix Palma-Inca no fa més que accentuar 
el desequilibri territorial que pateix Mallorca. Actuacions 
com aquesta poden condicionar totalment la :(utura ordenació 
territorial de Mallorca. 

Per tot això, el grup municipal del PSM-ENTESA 
NACIONALISTA a l'Ajuntament de Capdepera proposa 
al Ple que adopti els següents ACORDS 

1. Instar el Govern de les Illes Balears i el 
Consell de Mallorca a descartar el projecte d'autovia 
Manacor-Inca a causa dels greus impactes territorials i 
ambientals, la major distància del trajecte i els problemes de 
trànsit que se'n derivaran especialment a les ciutats d'Inca 
i Palma 

2. Instar l'administració competent a optar 
per utilitzar el traçat actual de la carretera Palma-Manacor, 
tot desdoblant 1' actual via, fentles circumvaHacions de Son 
Ferriol, Algaida i Manacor, i fent els carrils lents i els 
accessos necessaris a les diverses explotacions agrícoles. 

Mateu Garau Flaquer 
Capdepera, 12 d'agost de 2003 
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ACLARIMENTS DE LA COMISSIÓ DE FESTES 

Pel que fa als comentaris 
publicats a la revista "Faxdepera" 
núm. 307 i coincidint amb 1 'inici de 
les Festes de Sant Roc i Sant 
Bartomeu, volem deixar clar que 
els membres de la Comissió de 
Festes vàrem elaborar un progra
ma que pensàvem que seria el 
millor per al poble. 

En primer lloc, les festes 
se celebren en dos nuclis de 
població, optant per una setmana 
~e festes en cadascun d'ells, que 
és el que es fa a la majoria de 
pobles de Mallorca que tenen més 
d'un nucli de p9blació, amb la 
particularitat que Cala Rajada i 
Capdepera celebren els dos patrons 
en setmanes consecutives. 

La Comissió de Festes va 
començar la seva tasca després de 
Setmana Santa i va pensar un pro
grama on hi cabessin tot tipus 
d'actes on hi participassin tots els 
artistes del municipi. Durant més 
de 15 anys (amb qualsevol grup polític al consistori} la 
Comissió de Festes ha redactat un programa consensuat 
entre la comissió i el regidor, i aquest canalitzava els doblers 
per als diferents actes, respectant mínimament les idees i/ 
o demanant-nos opinions. Enguany ens ha sorprès la 
retallada de dies de festa, perquè en un principi es pretenia 
reduir despeses, però a la pràctica s 'han acumulat els actes 
i s'han solapat, i el seu cost pràcticament no ha variat. 

En referència als comentaris publicats al 
"Faxdepera", volem aclarir que: 

- En primer lloc, la idea dels tassons reutilitzables 
va sorgir de la Comissió de Festes, no de la regidora, tal 
com s'apunta. 

- En segon lloc, el programa que havíem ideat en 
principi no estava "fet ni tancat, ni amb un baix marge de 
maniobra", tal com afirma la regidora de festes, la Sra. 
Maribel Vives, fet que ens sorprèn. Simplement se'ns varen 
canviar els actes, dies i horaris sense comptar pràcticament 
amb les opinions de la Comissió, fet que no havia succeït 
mai durant tots els anys des que es va crear la Comissió. 

- En tercer lloc, davant les crítiques rebudes per la 

Comissió sobre la "inutilitat" del pro
grama d'enguany, volem aclarir que 
cap membre de la Comissió no va 
veure el programa definitiu fins que 
va estar totalment imprès. Nosaltres 

w~~ no vàrem tenir 1' oportunitat de corre
........ --- gir-ne els múltiples errors i, seguint la 

línia anteriorment denunciada, no es 
va tenir en compte la idea de progra
ma (disseny inclòs) que nosaltres 
proposàvem. 

El programa, a part de no si
tuar on se celebra cap acte, no inclou 
ni l'escut de l'Ajuntament, ni ellogo 
de la Comissió, i sí que surt un patro
cinador que desconeixíem, al qual se 
li atribueix el patrocini de les festes, i 
no la seva col·laboració, tal com hauria 
de ser. Tampoc no surt el nom del 
guanyador del cartell de festes que, 
per cert, és Josefina Massanet Co
mas. 

- Com a darrer aclariment 
referent a les crítiques aparegudes a 
la revista "Faxdepera", pensam que 

un acte com el Concurs de Paelles o el Palo amb Sifó no 
són actes "esgotats" ni "rancis", si es té en compte que hi 
participen més de 500 persones. Són els actes no-musicals 
més concorreguts de les festes i això ja és motiu per dur
los a terme i, fins i tot, millorar-los. 

Amb aquest escrit adjuntam la idea inicial dels 
actes que havia preparat la Comissió. 

Recordam que la Comissió de Festes pretén ser 
un grup apolític que només fa feina pel poble, sense cap 
ànim de lucre, i espera que aquesta continuï sent la base 
de les festes del municipi. Sense més, volem que tot el 
poble gaudeixi d'unes fantàstiques festes. Molts d'Anys 
per Sant Roc i Sant Bartomeu. 

Comissió de Festes de Capdepera 
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Es padrís de sa plaça 
Festes 

- Au idò, Roc, ja n'hem escatades unes 
altres . 

- Sí. Per paga, saps que ho són de bones 
d 'escatar, ses festes! Més que sa feina! 

- Vaja! Jo, ara, després d'haver descansat 
una setmaneta, ja m'hi podria tornar posar. 

- Sí, Tomeu, tu sempre ho has estat molt, 
festós . Mai en tens prou. 

- És que enguany les han escurçat molt. 
-Pensa tu! No hi he trobat res a 

faltar, jo . Crec que han fet lo de sempre. 
-De dies, sí que n'han llevat. 
-Poca cosa. 
-Han llevat es palo amb sifó ... 
-Vaja cosa! 
-N'hi va haver que s'ho prengueren 

malament i s'organitzaren p 'es seu compte. 
-M'estim més ni parlar-ne. Tot són ganes 

de donar-se a conèixer. 
-A mi m'agrada , Roc, això d'es palo amb 

sifó . 
-A tu t'agrada tot. Sobretot si és de 

franc. 
-Sí, i molt especialment es roc-xop, mort i 

enterrat no se sap ben bé per què. Però encara 
tenc esperances que qualsevol any d'aquests 
ressuscitarà. 

-Ben mirat, s 'alternativa, aquest "Sa So
mera Music Festival" enmig d'es terrossos, no 
ha aconseguit fer oblidar aquelles nits màgiques de
vora la mar. I això que es grups no estaven gens 
malament. 

-Per mi que no hi anaren més de 500 persones, en 
es Cavaller. 

-Et dic, Tomeu, que s 'haurà de pensar què es 
fa, per oferir un festival engrescador per a sa gent 
jove . 

-I també s'haurà de pensar com aconseguir que 

Dues imatges del Sopar a la Fresca 

sa verbena de Sant Roc no faci es ridícul 
enmig de sa del Carme i sa de Sant 
Bartomeu. A les dues ja només quedaven 
quatre rates. No hi ha manera. 

-A mi no em diguis res . Jo vaig 
aguantar fins a lo darrer. 

Horari: de8'30 a 13'30 h. i de 17 a 20'30 h. Dissabtes capvespre tancat 

t 
, 1 J CI Magallanes, 22 (davant Correus~ 

rutt~s L veru.t.tres Tel. 971819203 Cala Rajada 
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L'endemà de la veFbena de Sant BaFtomeu 

-A mi, Roc, lo que em va agradar molt, un 
any més, va ser es concert de na Maria Antònia 
Gomis i na Bàrbara Femenies, i es seus amics. 
Una passada, tu. Unes artistasses, aquestes dues 
gabellines. 

-És lo que et deia abans, Tomeu, tu 
t'apuntes a tot. Roc? Roc! Música clàssica? 
Idò, venga! Jazz? Que no en falti! I ametles si 
en treuen! On en veus mitja dnt?:ena 
d'arreplegats, ja et penses que hi ha festa 
sarau. 

Parlant de jazz, tu, quina vetlada més 
fantàstica sa de ses moll, aquelles "guiterres a la 
fresca". Tres estils completament diferents, 
complementaris, que no hauríem volgut que 
acabassin mai de tocar. 

-Ui, quines formes de xerrar, ara tu! 
-Que vols que et digui, Roc. Em va agra-

dar molt. Però molt! 
-Crec que no podem dir lo mateix de sa 

"revista", eh? 
-Ni prop fer-s'hi! 
-I no es que de gent n'hi mancàs, 

Tomeu. 
-No, no va ser aquest, es problema. Es 

problema és que es "números" foren fluixets i, p 
afegitó, aquella madò Pereta qui se suposa que 
mos havia de fer riure, mos va fer plorera. 

-Si sa vulgaritat fengués nom ... 
-Deixa-ho estar. No se'n podia esperar 

molta cosa més. Jo ara és d'una altra cosa que et 
vull parlar. 

-Tu diràs. 

-T'has acollonat, enguany, eh? 
... ? 
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-Sí, home, en lo de ses paelles. No 
t'hi vaig veure, p'es Clot de sa Grava. 

-Ah, això! 
-Sí, això. Després de no sé quants 

de fracassos, a la fi ho has deixat córrer. 
-De fracassos, res de res. 

Enguany tenia altres compromisos ... 
· -Sí, compromisos! 

-Idò sí. A més, volia donar una 
oportunitat al centenar llarg de 
participants. Si jo hi som sols de 
veure 'm, ja tremolen. 

-Ja el sentiu, en "mata-setze". Ai 
Roquet, "quien" te ha vis to y qui en te ve"! 

-Fuig, fuig. Escolta, què me'n 
dius d'aquest grup nou que es va presentar a 
Capdepera? 

Diana Flomjada, amb més gent que mai 

XeFamics, la soFpFesa d'aquestes festes 



festes d'estiu 

"Goixos" recuperant-se després de la Cursa 
popular de Sant Baratomeu 

. -Quin grup? Es grup "música tradicional", 
que deien es programes? 

-Exacte. Però aquest grup té un nom. 
-Sí, ja ho sé: es "Xerrampins"? 
-Tu si que ho ets un xerrampí. Es 

"Xeramics ", Tomeu! Es "Xeramics "I 
-Vaja un nom complicat, no? 
-Gens ni mica. I a més, toquen molt bé i 

sa gent en va quedar entusiasmada. 

-Això ja ho vaig veure. 
Llàstima que no hi hagués un altre 
grup i completar una vetlada de músi
ca tradicional. 

-Tu mai en tens prou, Tomeu. 
Quin cosset! 

-Abans .se'n feia una de 
vetlada, d'aquestes característiques, i 
funcionava, i encara no he arribat a 
entendre sa seva desaparició. 

-Saps que n'hi ha de coses 
que no s 'entenen! 

-Com per exemple sa verbena 
de sa Tercera Edat. Quan més 
engrescats estaven, ballant i suant a 
les totes, els amollen "Els 
Valldemossa", els tallen el rotllo i els 
envien a dormir. No hauria d'haver anat al revés, 
la cosa? 

-Segurament, Tomeu, segurament ... 
-Ses tres corals, cadascuna en es seu redol 

i amb tres concerts ben diferents, molt bé, no?. 
-Molt bé! Sí, senyor! Et dic que en 
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aquest poble hi ha una cantera que no 
s 'havia vist mai. Hi ha més cantadors 
que escoltadors. 

-I molts de menjadors, que hi ha, 
però molts! Et dic que en es sopar a la 
fresca, n'hi manquen pocs, eh Roc? 

-Sí, i no hi van debades. 
Especialment tu, Tomeu, et dic que fas 
un cap de taula que fa colló. No sé on 
t'ho poses. 

-No m'ho pos enlloc. Em posa 
ballar amb sa "Capdepera Big Band", i et 
dic que aviat les he cremades, a ses 
calories d'es sopar. 

-Quina banda de música més 
marxosa que tenim. 

-I més jove, Roc! Fa goig d'escoltar. 
-Et socarrares, enguany? 
-On? 
-On havia de ser? En es "correfoc". 
-Socarrar, no, però suar. .. Per mi han estat 

ses festes més calentes de sa història. 
-Jo, per por, m'ho vaig mirar, com 

sempre, d'un bocí lluny. No vaig d'espires, jo. 
-Idò jo, si no estic ben enmig d'es trui, és 

com si no se'n fes, de "nit de foc". Em fa vibrar. 
-Ai, Tomeuet, i què és que no et fa vibrar, 

a tu? 

Jocs infantils a la plaça des Sitjar 

-Jo, en lo únic que no vaig participat va ser 
en sa ginkama. No vaig trobar equip. 

-I qui t'ha de voler? 
-Però ballar, es dissabte de Sant Bartomeu 
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Besos , teatre a la plaça des Sitjar 

vaig ballar fins a s 'hora de sa xocolatada. Això són 
verbenes! 

-Sí senyor! T'he de donar sa raó. Bons 
grups, amb un "Tumbet " ben plantat i donant 
canya, una gentada mai vista, un ambient 
fantàstic ... 

-.. .I una calorada que no es podia resistir. 
-Millor. Jo, Roc, com més suu, més llatí vaig. 
-En canvi, jo, Tomeu, m'estim més prendre'm 

ses coses amb un poc més de calma. Ben assegudet, 
en es teatre ... 

-T qu.P. tal, P.s tP.atrP. I 
-Idò ara t'ho diré. No fa falta dur grups de 

fora, perquè "Picadís Teatre" varen ser ben magres i 

s'obra més magra encara. 
-Però aquest tipus de teatre té un 

públic ... 
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-Massa tòpics i massa llocs comuns. 
Res de res. A mi m'agradaren molt més es 
alumnes d'es taller de teatre del Centre Jo ve 
de Capdepera. A més, el text que 
representaren "Bessos", sí que val la pena. 

-Idò t'he de dir que hi va haver 
moltes persones que el trobaren massa 
"1'. t" 1 or . 

-Idò això! No en volia sentir d'altra! 
-Res. Una festada. 
-Sí, una festada molt mal venuda. 

Perquè es programes, Tomeu ... 
-Un desastre. Sempre demanàvem que 

es programes duguessin un resum, i enguany 
mos han donat es resum però ha faltat es 
programa. No és que s 'hagi trobat a faltar 
sa creativitat característica d'altres anys, és 
que s 'ha trobat a faltar s 'informació impres
cindible per saber qui actuava i on ho feia. 
I es cartell guanyador, tampoc no s 'ha 
editat. 

-Però han fet tassons ... 
-Sí, tassons plens de "tes". 
-Ah, idò jo entenc un, i no en duu. 
-Vaja, vaja .. . 
-Molts d'anys , Tomeu! 
-Molts d 'anys, Roc! 

P r egó de Sant Roc Pregó de Sant Bartomeu 

Benvinguts totes i tots! Avui donam "es 
sus" a les festes de Sant Roc d'enguany. I per cert 
que ja comença a fer -ne un grapat que mos trobam 
aquí per arrancar amb bon peu. I, fins ara, a part 
de començar-les bé, també les hi acabam. 

Per això desitjem que enguany també 
comencin i acabin bé i que sigueixin essent un 
espai de convivència i trobada per a tothom. Ja 
heu deixat ben clar que aquí tots hi teniu cabuda, 
tant els qui vi ven com els que hi vénen de visita. 
Facem entre tots que cada vegada siguem més i 
més gent els qui participam, per allò de que com 
més són més riuen. I com que ja comença a ser 
hora de desitjar-nos les bones festes, aniré 
acabant. 

Però abans permeteu-me que vos recordi que la llibertat 
del contingut del meu tassó, acaba allà on comença la camisa de 
l'altre. Res més, que passeu unes bones festes de Cala Rajada 
i visca Sant Roc. 

.· :.,; Gabellines i gabellins,ja tomam a donar la benvinguda 
a les festes de Sant Bartomeu. Sens dubte les millors 
festes de tots els extrems orientals de mallorca. i com 
ve essent habitual, ho fe im amb aquesta espècie de 
pregó. Una de les coses que el caracteritza, a part de 
la seva poca pretensió, és que el preg'no el sent 
gairebé ningú, deixau-me pensar que per mor del 
renou de l'alternadora. Amb aquest concepte un poc 
agafat pels pèls, ap ro fit per desitjar que les nostres 
festes d'enguany siguin la millor forma d'alternar- no 
me malinterpreteu- me referesc a que sigui un espai 
per retrobar-nos tots amb tots i entre tots fer molta 
hulla; que sigui la millor forma d'intercalar activitats 

de l'indole més diversa i, sobretot, que siguin l'expressió de que 
les gabellines i els gabellins saben fer una f estada tots plegats 
i amb bona sintonia. Ala idò, posem-nos les cares de festa que 
el sarau ja ha començat. Bones festes a tothom i visca Sant 
Bartomeu 

Antoni Perelló--------------
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Gabriel Cañellas, del PP, va treure laT de Cala Rajada 

A ra que corren a~ i us escrits en castellà que 
reclamen laT ("Cala Ratjada T vol" per ventura hagJ.tés 
estat un lema més propi per reclamar sobre un topònim 
mallorquí?) i que 1' Ajuntament de Capdepera ha imprès uns 
tassons per les festes bastant polèmics, per ventura és bon 
momentperreflexionarsobre la Ti algunes de les afirmacions 
dels seus defensors. 
"La pèrdua de la T és una imposició catalanista" 

En el Butlletí Oficial de les Illes Balears del mes 
d'abril de 1988 el president de les Illes Balears de llavors, 
Gabriel Cañellas, signa la "correcció d'errors advertits en 
les formes oficials dels topònims de les Illes Balears" pel 
qual Cala Ratjada passa a escriure's Cala Rajada. Una 
decisió que 1' ajuntament de Capdepera va donar per bona 
per acord de govern. És estrany que l'ajuntament actual, 
governat en coalició pel PP, contradigui el que en el seu 
moment va donar per bo un dels seus líders històrics. 
"S'ha d'escriure T perquè en mallorquí la deim" 

El que pronunciam, si vos hi fixau, és més parescut 
a una "d" que auna "t" (fa poc un circ que passava per la 
vila va imprimir uns pósters on es podia llegir "Cala 
Radjada", una grafia que correspon millor fonèticament al 
so que realment feim), però posem que pronunciam "t". 
També podem dir que pronunciam una t en les paraules 
bucejar, barreja, rajola, bravejar, forcejar, bavejar, rajar, 
rajada, netejar ... Llavors, se suposa que hauríem d'afegir 
una "t" a totes aquestes paraules. Si consultau el diccionari 
Català-Valencià-Balear d'Alcover-Moll (mallorquí el pri
mer, menorquí el segon) veureu que estan escrites totes 
sense t. Això no vol dir que no llegim "bucedjar", "radjola" 
o "bravedjar". El mallorquí, com l'anglès, no es llegeix tal 
com està escrit. Fins i tot el castellà pot dur a engany a 

1 'hora d'escriure '1. Ahir a la televisió hi apareixia un senyor 
en una manifestació amb un cartell on deia "Me han robao 
mi boto" en lloc de "Me han robado mi voto". En castellà 
no es diferencia la B de V i molts castellanoparlants es 
mengen lletres. El lloc on es feia aquesta manifestació era 
Marbella. Si féssim cas de la pronúncia actual dels 
castellans s'hauria d'escriure "Marbeya" ja que poc a poc 
van perdent el so de la doble 1. En tot cas, quedi clar que 
les llengües solen tenir unes normes ortogràfiques. Si s 'ha 
tengut 1' oportunitat d'estudiar -les és normal que s'apliquin. 
La història de persecució que ha patit la llengua de Mallor
ca ha condemnat la majoria de les persones de més de 40 
anys a 1' analfabetisme de la seva pròpia llengua materna. 
En el cas dels mallorquins d'una determinada edat, Franco 
els va negar el dret d'aprendre a llegir i esciure en mallorquí. 
Molta gent com per exemple els meus pares escriuen d'oïda 
aplicant 1' ortografia castellana perquè és 1 'única que 
coneixen. En el cas de Cala Rajada, quan es va escriure el 
topònim, ni tan sols hi havia establerta una ortografia per a 
la nostra llengua. Una vegada que aquesta existeix i que hi 
ha prou llibertat per aplicar-la, la "t" va desaparèixer dels 
cartells perquè constituïa una incorrecció ortogràfica i 
perquè hi va haver acord dels representants polítics dels 
ciutadans p~r obrar d'aquesta manera. 
"Platja s'escriu amb t i aquesta no l'han feta 
desaparèixer" 

Platja o corretja són casos en què sí s 'ha mantingut 
la grafia de la T. Per decidir-ho d'aquesta manera, els 
lingüistes van fer un estudi de la pronúncia de tot 1' àmbit de 
parla de la nostra llengua. Com que a la major part del 
territori es pronunciava la t, aquesta es va passar a ser 
escrita. En el cas de rajada, rajola, bucejar .. .la t no es 
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pronunciava (això passava no tan sols a Catalunya sino 
també a certs indrets de Mallorca), per tant, laT no apareix. 
Això no vol dir que no hagi de ser llegida. Per tant, encara 
que s'escrigui Rajada, s'ha de continuar llegint "Radjada" 
de la mateixa manera que un argentí on diu "llego" llegeix 
"gego". 
"Hi ha filòlegs reconeguts que donen suport a la t» 

No es coneix cap lingüista mallorquí reconegut 
unànimement que doni suport a la idea de tomar afegir la «t» 
de manera oficial al nom de «Cala Rajada». De casos 
estranys n'hi ha en totes les professions, però la pràctica 
totalitat dels lingüistes mallorquins defensen Rajada davant 
"Ratjada" de la mateixa manera que defensen rajola davant 
"ratjola" o que un lingüista castellà defensarà vol ver davant 
"bolber" o llanto davant "yanto". 

Servidor ha escoltat les opinions de diversos 
professionals de la llengua abans d'escriure aquesta petita 
informació que acabau de llegir. També he parlat amb algun 
dels pares de la moguda en defensa de la t. M'han dit 
coses com ara: "El mallorquí és una llengua diferent que el 
català", "el mallorquí és anterior al català" ... en canvi, no 
discuteixen que un argentí, un mexicà, un andalús, un 
madrileny i un canari parlin la mateixa llengua. "Ja està bé 
d'imposicions", però els demanes el DNI i la majoria hi 
tenen escrit Juan, Miguel, Pedro, Antonio en lloc de Joan, 
Miquel, Pere o Antoni (als seus pares els varen imposar 
que els batiassin en castellà i encara no han donat la passa 
per dir-se de manera oficial de la mateixa manera que els 
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anomenen familiars, coneguts i amics). "A les escoles 
s'ensenya el català en lloc del mallorquí", una afirmació 
que he constatat falsa després d'entrevistar una vintena 
de mestres i professors de tota la illa: no hi ha ningú a 
Mallorca que ensenyi gat en lloc de moix, gos en lloc de ca 
o got en lloc de tassó. Tampoc hi ha ningú que no parli amb 
"sa" amb els seus alumnes (excepte a Pollença on també 
són mallorquins però no es fa servir 1' article salat o en cas 
que el professor sigui d'origen català o valencià). I podríem 
continuar amb tòpics que solen repetir els gonelles. Però 
dins del grup que va repetint aquesta cantarella tan gasta
da estic convençut que hi ha gent de bona fe a la qual, 
simplement, li ha mancat informació. Ho sé perquè va ser 
el meu cas durant uns anys. 

Estic convençut que tota aquesta moguda sobre la 
T a Cala Rajada per força ha de tenir qualque cosa de 
positiu. Per ventura hi haurà gent que darrere d'aquesta 
lletra en descubrirà d'altres, tot un abecedari, tota una 
llengua que està en perill i que necessita que la cuidin i 
l'estimin. Si llavors decidim continuar escrivint la T, 
benvinguda sigui. De moment, molta gent que parla sobre 
la T no haurà pogut tenir accés a aquesta informació que 
acabau de llegir perquè no poden, no saben o no volen llegir 
en mallorquí. És així de trist. 

Miquel Piris. Periodista 

~----------------------~ 
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-T'agrada aquest barret? Ara aquí, un poc toves, hi po
saré unes violetes de pedaç. O no entonarà amb el color 
del cotxe, aquest morat ? 
Quin color creus que tindrà? Blau, verd, gris, vermell ... ? 
Esperaré, per fer les flors, a veure el cotxe. 
-Però ,dona, si només és un 600. 
-Ah!, però és el nostre 600, el nostre cotxe. I tu parles 
d'ell com si fos 
una ximpleria, un fòtil sense cap utilitat, un trasto. I no 
,Gori, no. Els nostres diners ens costa. Tots els nostres 
estalvis. Ens quedarem ben eixuts. A posta I 'hem 
de lluir, i jo vull lluir amb ell. Només tenen cotxe els 
escollits. 
- Els escollits .... jo diria més aviat els qui han perdut el 
seny. 

Ja feia un parell d'anys que el 600 havia començat a 
rodar. La demanda era grossa i la fàbrica no donava 
l'abast. Malgrat ésser temps d'escasseses, amb 
l'esperança de millorar, la gent s'apuntavaa la llista 
d'espera. 

Aleshores es pagava al comptat. El poble senzill, el 
poble-poble no en sabia res de lletres de canvi. Potser 
n'havia sentit parlar,però no n'havia vista cap mai. I enca
ra menys entenia aquella manera de pagar les coses sense 
diners. Aquesta ignorància durà poc temps però. L'incipient 
cunsumismt! avial alli~,:uuà la gt!nl, per a engrescar-la a 
satisfer unes necessitats noves que es crearen alhora. El 
poble s'hagué de veure a valer-se de les lletres de canvi, 
encara que seguia sense entendre-les. 
Però aleshores, quan en Gori i na Sebastiana es decidiren 

a gastar-se els estalvis amb un cotxe, o tenies els duros, un 
sobre l'altre, o no hi havia cotxe, encara que fes un any 
i mig que estiguessis apuntat a la llista d'espera. Calia 
pagar al moment. Eren molts els qui esperaven i pocs els 
qui aconseguien el cotxe. 

En Gori, empès per la pressió de la dona més que per 
les ganes de cotxe, tenia clar que a ell li donarien de segui
da: tenia els diners i havia untat corrioles. Els venedors 
miraven prim-compte els qui donaven 
una comissió i els qui no. 

Sebastiana seguia amb la dèria del 
barret i, encara que a la millor no 
entonaria gaire amb el color del cotxe, 
es decidí pel ram de color morat de les 
violetes. Li agradaven aquelles flors i a 
més ella les confeccionava amb molta 
gràcia. Posà mans a la feina. La tela lila 
i la morada les tenia, i la verda també. 
Diria a na Rigo que li deixàs la tisora 
aquella que, en lloc de fer el tall recte el 

feia amb puntetes, per tallar les fulles. 
- Gori, sap~ què he pensat ? 
-Déu sap. 
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-Que m'has d'ensenyar a conduir el cotxe i llavors 
em trauré el car
net. 
- No sé si serviràs, tens molts de nirvis. 
-Rei! Tu has servit i no oblidis que jo tinc dos anys de 
batxillerat. 
-Ja ho sé que ets més inteHigent que jo. 
-Jo això no ho he dit! 
- Però ho has pensat. 
- Això pot ser sí. 
- N'estic segur. 

Per a la Sebastiana, el 600 era una mostra de luxe, de 
benestar, com si el cotxe la fes pujar uns graons en 
1 'escala social. 
- Però, dona ,si només és un 600, 

Per a en Gori era una eina de treball, res més. Era 
molt dur anar a treballar amb la motocicleta els matins 
freds i plujosos de l'hivern. Sota la camisa s'hi posava 
uns fulls de diari perquè la gelor no li arribàs al pit. La 
jaqueta gruixada, bufanda i gorra de llann. I així i tot 
cada hivern agafava un parell de constipats. Amb el600 
tot això no passaria. Aniria resguardat del vent i de la 
pluja i d'aquell gregalet que li glaçava el moll dels ossos. 
-Ah no, no. Per anar al treball no. En dos dies el tendràs 
vell, ple de pols i de ciment. No, no, no. 

En Gori coneixia bé la dona, sabia de quin peu 
coixejava, i sabia que entraria en raons de seguida. Va 
callar . Ara sols calia esperar. Érem al novembre, ja feia 
més d'un any que estaven a la llista d'espera .Vendria el 
fred de bon de veres i hauria de seguir anant al 
treball amb la «Vespa» esgavellada. Eren molts els qui 
hi estaven, a la llista. Sovint corrien veus que 

desembarcaven una tanda de 600. 
Només n'arribaven dos: un era pera un 
funcionari municipal i 1' altre per a 
l'amitger del senyor de s'Heretat. Dos 
endollats. 

Total, res.Esperar. 
Ara n'arriben! 
Només n'arribava un. 

-Per qui és? 
- Per al primer de la llista. 

Misteri. El primer de la llista era 
sempre el mateix i a ell no li tocava 
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ma1. 
-Has pagat prima? 
-No. Saps que em demana, aquell d'Inca? Trenta mil 
pessetes. Gairebé com el cotxe. No en vull pagar ni cinc. 
Esperaré. 

En Gori també esperava, i això que ell sí que havia pagat 
prima. Més barata que a Inca . Però així i tot no li bastava 
el sou d'una setmana. 

Passaren unes setmanes, per ventura un mes. 
-Saps que l'amitger de s'Heretat s'ha estavellat contra 
un arbre? Ell no s'ha fet més que quatre cops, però el 
cotxe ha quedat fet una magrana. Això espanta , Gori! 

I espantava . Però aquell pagesot què en devia saber, 
de cotxes? Potser no tenia ni llicència per conduir. Això 
no, Gori. N'hi ha molts que hi circulen, sense llicència. I 
era ver que hi circulaven. Les coses començaven, no hi 
havia gaire control i a més al poble tots ens conexíem, i 
els guàrdies també. El cotxe li ha durat un mes. I gràcies 
que ell no ha pres gaire mal. Pel que veig tenen males 
berbes els cotxes. Tu estàs ben preparat, Gori? Jo crec 
que sí, almenys és el que em diu 
I 'instructor. Cal anar molt en 
compte, el perill sempre està a 
l'aguait. 

No cal tampoc ésser tan 
negatiu. Compram un cotxe per 
gaudir-lo, no per omplir-nos de 
temences, com si fos un botxí. És 
un botxí, Gori, és un botxí. Sense 
exagerar, Toni, sense exagerar. 
També pot ser-ho la motocicleta, 
o els constipats que cm provoca. 
Jo vull el cotxe com una eina de feina, saps?, no per anar 
fent el boig per ací i per allà. 

Les discussions amb en Toni eren sempre iguals. 
En negatiu. 
Sempre pessimista. 
Ple de mals auguris. 
De premonicions. 
De pressagis. 
D'advertiments. 
En Gor,i emperò, no s'enfadava mai amb ell. En Toni era 

així i punt. 
-No sé com li aguantes tantes calamitats. 
-Què vols que faci, Sebastiana, són coses d'en Toni. 
Per fi arribà el dia que li digueren que el seu 600 ja havia 

arribat, que només calia penjar-li la matricula, i pagar, és 
clar. Havia d'anar a buscar-lo a Manacor. Agafarien 
l'autobús. 
- Gori, posa't la mudada bona. 
- Sí, ara ! Com si anàs a noces, no? Ves, dona, ves. 
- He dit que et posis la bona. 

Ella s'entaferrà el barret amb el pom de violetes i 
partiren cap a Manacor. 
- Mira que ho ets, tossut. Amb la mudada bona ara 
estaries fet un 
senyor. 
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-No vull parèixer un senyor. Sóc un menestral jo. 
-Ai, Déu meu, quin càstig que m'heu enviat. Sempre 
pobrejant. 

Arribaren a la casa dels 600. De primer els feren passar 
per l'oficina per al pagament. Un munt de bitllets. Un, dos 
, tres .. .i així, tots un damunt l'altre. Tots els estalvis de 
tots els anys que duien de casats. Tots. 
- Aquí té la factura i els papers del cotxe . Gràcies. Ara 
passin al taller i el mecànic els donarà el cotxe i totes les 
instruccions que vostèsvulguin. Gràcies. 
- De quin color és el cotxe? 
-No ho sé ,senyora, jo no baixo mai al taller. 

Anaren al taller. Estava tot ple de cotxes. 
- Vostè és el senyor Gori ? 
-Sí. 
- Això és el seu cotxe. 

Era vermell. Vermell-vermell, com una cirera grenyal. 
-El color que jo volia. I tu , Sebastiana? 
-Sí, m'agrada, però hauré de canviar les flors del barret. 
-Vostè ja deu conèixer les marxes, veritat? Només un 

poc? Miri: cap el davant i 
I' esquerra és la primera. Cap 
enrere i a I' esquerra ésla segona. 
Ben al centre és el punt mort. 
Endavant a la dreta és la terce
ra .... La marxa enrere? Es així, 
miri. Aquí te els llums: els 
llargs ... els curts .... els de 
posició ... Els intermitents: per 
amunt a la dreta, per avall a 
1' esquerra. No ha tingut mai 
cotxe, vostè? Idò li asseguro que 

disfrutarà. La llibertat de poder anar allà on vulgui i quan 
vulgui val tots els doblers del món. Ja poden muntar-s'hi i 
carretera i manta, com diuen .Vagi amb compte amb els 
pedals. Els novells a vegades confonen el fre amb 
l'accelerador. I això pot ser fatal. Au, que tenguin un bon 
viatge. 

I partiren cap a casa. Des de dins el cotxe, la carretera 
semblava més estreta. Gori, que en principi s 'havia sentit 
un poc nerviós, araestava calmat, tranquil. La conducció 
era plàcida, assossegada, sense entrebancs. Havien passat 
Sant Llorenç i arribaven al coll d'Artà. I, 
vet aquí que, de sobte, tot just en començar la davallada, 
de la dreta els va sortir un conill seguit d'un gos. Gori 
s'asustà i amb l'ensurtpegà espitjada al pedal, però creient 
que era el fre fou I' accelerador ... i sortiren de la carrete
ra, terraplè avall, amb un seguit de voltes de campana ..... 

Dos dies desprès, ja celebrats els funerals, vora el coll 
d'Artà, on acaba l'asfalt i comença l'herba, just d'avall 
una mata de civada borda, colrada del sol del passat 
estiu, xafat i abandonat, com a penyora d'uns éssers 
pioners en morir a la carretera, ha quedat el barret amb 
el ram de violetes de pedal, que amb tanta il·lusió va fer na 
Sebastiana. 

juliol2003 
Joan Rai 
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La mirada 
d'un foraster 

Lluís Cerrada Carretera 

X. Els residus, un altre problema 
greu del nostre medi (4) 

Continuam parlant de la producció de residus i 
encetam aquesta entrega tot referint-nos a la producció de 
residus voluminosos (RV). Entenem per tals, mobles, 
matalassos, cuines, conservadores, rentadores, equips 
informàtics, televisors ... prop de 60.000 tones només a la 
nostra illa. La problemàtica que presenten aquests residus 
és la presència de substàncies tòxiques ,_ ........ _,,.. 
i perilloses com metalls pesants 
(mercuri, plom, cadmi), substàncies 
halogenades (les CFC), els bifenils 
policlorats (PCB), el policlorur de vinil ~-
(PVC), etc. Aquests residus es depo
siten en abocadors, s'incineren o es 
valoren ( reaprofiten) sense tractament 
previ, per la qual cosa una gran quantitat 
de materials perillosos van a les vies 
d'eliminació o valorització amb els 
consegüents problemes ambientals 
d'emissions de s~bstàcies tòxiques a 
1' atmosfera, de lleixivació o 
d'evaporació. Amb la recent aprovació 
del Pla Director Sectorial per a la 
Gestió dels Residus de Construcció, 
Demolició i Voluminosos de les Illes 
Balears, es pretén evitar aquesta 
situació, fomentant la prevenció i 
minimització, la reutilització, reciclatge ~~·· 
i valoració dels residus (en aquest 
ordre) en un 7 5% i 1' abocador controlat 
per a aquells residus ho valorables (un 
25%) i amb un tractament previ per 
recuperar el 100% dels CFCs. Es 
preveu una planta de tractament de 
RV i sis centres de transferència i 
pretractament a Mallorca, on es durien 
a terme el desmuntatge, la 
descontaminació i entrega dels 
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materials perillosos a gestors autoritzats i la valoració. 
També es distingeixen dos tipus de recollida: deixalleries o 
recollida municipal per als usuaris particulars, i transportista 
enregistrat per als petits (menys de 100 uds./any) i grans 
productors. Crec que anam ben encaminats cap a una millor 
gestió d'aquests residus voluminosos, però encara· ens resta 
molt camí per recórrer. 

Respecte dels residus perillosos i especials, 1' any 
2000 produírem a les nostres illes Balears 4.623 tones d'olis 
minerals, 3.169 ts de bateries, 960 ts d'olis vegetals, 913 ts 
de residus sanitaris, 384 ts de residus fotogràfics i 360 ts de 
disolvents. Un total de 10.409 tones de products massa 
contaminants. I tot això sense comptar encara amb els 
productes perillosos provinents dels vehicles fora d'ús que 
el PlaN acional de setembre de 2001 obliga a separari lliurar 
a un gestor autoritzat. 

Davant tota aquesta situació sorgeix la inevitable 
pregunta de què es pot fer. Des del punt de vista legal, de 
lleis europees ja n'han sortit, des de l'any 1975, sobre la 
gestió dels residus en general, residus perillosos, envasos ... ; 
en totes aquestes lleis es dedica una atenció especial a com 
evitar que es generinresidus, a solucionar des de 1' origen els 

problemes que plantegin i a fomen
tar la seva reutilització i reciclatge. 
Anys després, aquesta legislació 
comunitària fou aplicada a l'Estat 
espanyol; així va aparèixer la llei del 
97 sobre envasos i residus 
d'envasos, i la del98 sobre residus 
on s'estableix una jerarquia 
d'actuació: reducció, reutilització, 
reciclatge i altres formes de 
valoració. A les nostres illes crec 
que la legislació sobre residus està 
suficientment establerta amb els 
Plans anteriorment esmentats. El 
que fa falta és posar els mitjans 
necessaris --econòmics, tècnics i de 
control- perquè els molt 
acceptables objectius proposats i 
les seves conseqüentes actuacions 
es duguin a la pràctica. Des 'de fa un 
parell d'anys s 'han distribuït 
estratègicament estacions de 
transferència per a recollir fems, 
vidre i paper; darrerament s 'han 
creat centres de transferència i plan
tes de tractament per als enderrocs; 
els actuals parcs verds es transfor
maran en deixalleries municipals 
per a facilitar als ciutadans 
particulars, comerços i oficines la 

~•¡_;.:..._ _ _. recollida de residus voluminosos 
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(electrodomèstics, equips 
elèctrics i electrònics ... ), 
perillosos (pintures, esprais, 
dissolvents, piles, bateries ... ) 
i altres com les runes en 
petites quantitats, la ferralla 
o les restes de poda. Es 
preveuen 38 deixalleries a 
les Balears, de les que 30 es 
crearien a Mallorca; 3 seran 
grans, per donar servei a uns 
150.000 habitants (2 a Pal
ma i 1 1;t Calvià) i les altres 
seran mitjanes (destinades a 
poblacionentre5.000i50.000 
habitants) i petites (per a 
5.000 hb s.). A més a més, si tenim en compte que els residus 
industrials estan controlats per gestors autoritzats, ja és ben 
hora d'acabar amb els abocadors incontrolats. També fa 
dos anys que es va inaugurar a Alcúdia una planta de 
selecció d'envasos lleugers i ja està en marxa, a Son Reus, 
el nou Parc de Tecnologies Ambientals de Mallorca, el 
complex de tractament de residus més important d'Europa 
i que ha d'estar operatiu aquest mateix any 2003; constarà 
de diverses instaHacions: planta de selecció d'envasos, de 
metanització, de compostatge, de tractament d'escòries i 
de residus animals i sanitaris, i un dipòsit de seguretat per a 
les cendres procedents de la planta incineradora. Amb totes 
aquestes mesures crec que en trobam en la bona direcció; 
es tracta de mantenir-la i caminar passa a passa. 

I mentrestant, nosaltres, els ciutadans rasos, hem 
d'augmentar la nostra sensibilització i coHaboració que, 
fins ara, també van pel bon camí. Sense la nostra 
col·laboració, totes les lleis europees, estatals, del nostre 
Govern o del CIM són paper mullat. Crec que anam 
progressant en la mentalització dels nins, dels joves i de les 
persones adultes. Les persones majors ja fa molt de temps, 
per la seva experiència passada, que tenen ben assumida la 
cultura de 1' aprofitament, de 1' estalvi, d'usar i reutilitzar les 
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coses fins que cauen 
a trossos; i també han 
assumit la cultura del 
reciclatge: me'n re
cord de 1' emoció que 
vaig sentir quan vaig 
veure la velleta veïna 
meva caminant a poc 
a poc, portant tres cas
cos de cervesa al 
contenidor més proper 
que està a uns tres
cents metres, costa 

· amunt, de la nostra 
casa. Aquella imatge, 
projectada a les aules 

dels nostres col·legis, ensenyaria molt més que tota una ben 
fonamentada argumentació sobre lanecesitat del reciclatge. 
Però també he de recordar una altra experiència no tan 
encoratjadora. Un home de mitjana edat em va demanar, al 
Punt Verd d'Artà, on hauria de tirar unes botelles de vidre 
i unes altres de plàstic que portava mesclades en bosses de 
plàstic; jo estava, amb altres treballadors de Deixalles, 
seleccionant botelles de vidre i plàstic, posant-les dins els 
seus respectius contenidors; veient la nostra feina, sobrava 
la seva pregunta. Però, tot i això, li varem respondre, crec 
que amb educació, encara que també amb cara d'estranyesa, 
que cada botella tenia el seu lloc. Aquell home ens va 
contestar amb total naturalitat que, si havia de fer tot això, 
llançaria les bosses al torrent sense cap problema; tot just 
quan queia una abundosa i persistent pluja des de la nit 
anterior! 

Anècdotes al marge, que n'hi ha per a justificar-ho 
tot, avui és urgent que ens plantegem les "quatre erres": 
reduir, reutilitzar, reciclar i recuperar. La urgència deriva 
del fet incontestable de l'increment de la producció de 
residus per les causes per tothom conegudes: increment de 
consum, proliferació de productes d'usar i tirar, tendència 
al sobreempaquetament (un 30% en pes i un 60% en volum 
dels residus són envasos), creixement de la població, els 
nostres hàbits de compra ... El darrer programa d'actuació 
sobre medi ambient de la Comunitat Europea aprofundeix 
en la minimització dels residus i estableix una gerarquia 
d'opcions a l'hora de gestionar-los: 

- no generació de res 
- foment de la reutilització i el reciclatge 
-optimització del tractament o eliminació. 

Així, les polítiques en la gestió dels residus haurien de 
seguir aquest ordre: reducció - reutilització - reciclatge i 
compostatge- recuperació (incineració, metanització ... ) i 
abocament. Però d'això en continuarem parlant el mes que 
ve. 
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FRANCESC DE BORJA MOLL 
UN MoLL coMBATIU o o o o 1 MODERN 

Joan BovER 

Francesc de Borja Moll no només ens va 
ensenyar el significat de les paraules o com s 'havien 
d'escriure. Si pegam una ullada a la seva vida, veurem 
que sempre va mantenir una actitud dialogant, però 
ferma i segura quan feia falta. Una actitud que, per 
ventura, a molts d'habitants d'aquestes illes ens aniria 
molt bé a 1 'hora de defensar la nostra cultura. 

Aquest tarannà ja el va exhibir de ben jove. 
Moll va néixer a Ciutadella i hi va viure durant els 
seus primers desset anys. A principi del 1921, Moll 
va desembarcar a Mallorca, cridat pel manacorí 
Mossèn Alcover perquè l'ajudàs en la feina del que 
es convertiria, amb els anys, en el Diccionari Català
Valencià-Balear. Ben aviat, va poder comprovar que 
mossèn Alcover no es cansava mai de fer feina. 
S'aixecava a les 4 de la matinada i deia missa a les 5. 
Moll tampoc no quedava curt: s'aixecava a les 6 i 
mitja. Ho cregueu o no, Mossèn Alcover ho trobava 
massa tard i li va oferir un augment de sou si consentia 
d'aixecar-se a les 5, però Moll va trobar que a les 6 i 
mitja ja n'hi havia prou i s'hi va negar. Aquesta 
resposta és digna de tenir en compte si pensam que 
venia d'un aHotet de desset anys, però més encara si 
recordam que el caràcter rústic i agressiu del mossèn. 
Amb el temps i la convivència, Moll va tenir més d'una 
0casió d'enfrontar-se a les idees d'Alcover, sempre 
per qüestions filològiques i d'enfocament del 
diccionari. Encara que Alcover sovint manifestava el 
seu punt de vista amb crits i manotades, la 
perseverança i el caràcter més serè de Moll varen 
acabar guanyant totes les batalles. 

Va tenir més d'una ocasió per demostrar la 
defensa que feia dels seus principis i de tot allò que 
considerava just. Una vegada, havia de pronunciar 
una conferència a Lleida, però el governador civil 

només l'autoritzava si la deia en castellà. Varen començar 
les negociacions per intentar convèncer el governador 
que no era gaire lògic que una conferència sobre 
qüestions lingüístiques del català, a Lleida, es fes en 
castellà. Però el governador no va voler cedir: just abans 
de començar, va arribar una ordre seva ratificant la 
imposició del castellà. Moll, que esperava darrera una 
cortina per pujar a la tarima, es va posar dos dits a la 
gargamella, va fingir ronquera i va dir: "estic afònic". 
La conferència es va suspendre. Però el rumor de la 
veritat i de l'actitud tancada del Govern Civil es va es
campar ràpidament per tot Lleida i, al cap d'unes 
setmanes, tothom estava més a favor de parlar català 
que mm. 

L'any 1956, Moll estava pronunciant una altra 
conferència a la Universitat de Barcelona quan, de cop, 
es varen presentar dos policies amb l'ordre d'acabar-la 
en castellà. Mentre Moll continuava parlant, els 
organitzadors varen intentar raonar amb els policies. Els 
varen dir que era absurd que una conferència començàs 
en un idioma i acabàs en un altre. No tenia sentit. Els 
policies ho varen entendre i varen cridar el governador 
civil per demanar instruccions, però aquest es va 
encaparrotar en 1' ordre. Així que varen passar un paperet 
a Moll, que era dalt de la tribuna. Moll es va aturar i 
només va dir: "El delegado gubernativo exige que la con
ferencia termine en castellano. La conferencia ha ter
minado." Va recollir els papers i va davallar de la tribu
na. Ja podeu imaginar el trull que es va formar dins la 
sala i la indignació dels qui l'escoltaven. També és bo 
d'imaginar, però, que la presència policial els va dissuadir 
de dur les seves queixes massa més enfora. 

Un dels aspectes que podrien parlar més a favor 
de la seva valentia podria esser la seva tasca al front de 
l'editorial que ell mateix va crear. L'any 1937, en plena 
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Guerra Civil, fa aparèixer la 
coHecció "Les Illes d'Or", de
dicada d'una banda, a mantenir i 
escampar les obres dels grans 
autors, com Costa i Llobera o 
Ruiz i Pablo i, de l'altra, a donar 
a conèixer nous valors literaris 
d'aquells anys, com l'eivissenc 
Marià Villangómez. Aquesta 
coHecció demostrava que, a més 
de les rondalles, es podien llegir 
en català poesia, novel·la, teatre 
i assaig, o sigui, les quatre 
branques bàsiques d'una literatu
ra. L'any 1954 començava una 
altra coHecció, "Raixa", encara 
més ambiciosa, ja que no només 
hi tenien cabuda autors i temes 
de les Balears, sinó també del 
Principat, del País Valencià i del 
Rosselló. "Raixa" significava la 
incorporació d'una empresa ma
llorquina a les activitats editorials 
de tota la comunitat de llengua 
catalana. Tal volta aquesta tasca 
sembla senzilla, però encara avui, 
les relacions editorials i de 
distribució de llibres entre els 
territoris que parlam una mateixa 
llengua no són tan fluïdes com 
haurien d'esser. 

Però no només els fets varen 
demostrar la valentia de Moll, 
sinó les seves idees. No heu de 

pensar de cap manera que, perquè Moll es va passar 
tota la vida estudiant llengües i literatures, era un home 
antiquat i capellanesc. Res més enfora de la veritat. 
Llegint les seves memòries ens trobam amb comentaris 
molt moderns. Tant, que encara avui a qualcú li 

MÒBIL 630814336 
E-mail: info@ben-fet.com 

07580 Capdepera 

BEN FET 
PARTY -SERVI CE 

CATERING 

Servei de 
menjar, menatge 

i personal a 
domicili 

Visiti la nostra web 

25 

semblaran revolucionaris. I en canvi, no se'ls pot ne
gar sentit comú i unes bases ben sòlides. Per exemple, 
quan diu que 1' estat natural de les persones no és la 
monogàmia, és a dir, una única parella, sinó vàries. En 
el volum titulat Els primers trenta anys, podem llegir 
les paraules següents: 

La monogàmia és una necessitat que s'imposa 
per motius de salut i de finances. Si no fos per això, crec 
que tots els països tendrien per normal la poligàmia. O 
almanco, una modesta bigamieta. Això, parlant entre 
nosaltres, em sembla respondre tan de ple a les 
exigències de la naturalesa de 1 'home com a la del gall. 
Però què hi farem! Ni la salut ni la butxaca permeten 
aquest estat ideal. 

En definitiva, Moll, això de tenir més d'una 
parella, no ho veia tan desencaminat. Com que estam 
segurs que la idea n'haurà sorprès més d'un (i agradat 
a molts!), potser és el moment d'acabar l'article aquí 
perquè hi pugueu meditar. 
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Informació local 

ACTIVITATS DEL 
SERVEID'ASSESSO~NT 

LINGÜÍSTIC 
SETEMBRE2003 

•!• Dia 12 de setembre a les 21.30h. 
Al Teatre Municipal. Projecció del vídeo "Vies de 

futur", documental sobre la posada en marxa del tren a diverses 
ciutats d'Europa elaborat per Agustí Torres i Miquel Piris, i 
presentació de la Plataforma en defensa del tren a Mallorca. Ho 
organitza la Plataforma Llevant en marxa. 

•!• Dell5 al28 de setembre 
Exposició itinerant sobre ell' obra de Francesc de Borja 

Moll "La paraula que foradà la roca", amb motiu de celebració 
del centenari del seu naixement. A la sala polivalent del Teatre 
Municipal. Visita de matins per als escolars i els horabaixes 
per a tot el públic, de 19 a 21 h. Inclou la projecció del vídeo 
"Viatge de paraules". 

•!• Del16 al 31 de setembre 
11 Curs Intensiu de Català per a Estrangers. Organitzat 

conjuntament pel COFUC-Ajuntament de Capdepera. De 9.30 a 
13.30h. a l'Escola d'Adults de Capdepera. Amb activitats 
complementàries al capvespre. Termini d'inscripció: fins dia 8 
de setembre al Dept. de Cultura. 

•!• Dia 19 de setembre a les 21.30h. 
Cinema a la fresca en català. Projecció de "El pianis

ta" a la Plaça. des Sitjar. Activitat complementària del 11 Curs 
Intensiu de català pér a estrangers. Per a tots els públics. Amb 
la coHaboració de: 

Si desitjau més informació de qualsevol d'aquests actes o 
voleu fer-nos qualsevol altra consulta o suggeriment de tipus 

lingüístic ens trobareu al Departament de Cultura. Can Gabriel, 
de 8 a 15h. Tel: 971 819201. Afe: salcapdepera@terra.e" 

EN COS DE CAMISA 

D'ençà que el PP ha guanyat 
hi ha més turistes, 
i si tinguéssim bisbe 
encara en vendrien més. 
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Capdepera, fa 20 anys ... 

Fa 20 anysl 

deia ... 
Núm. 32, agost 1983 

En portada d ' aquell exemplar d'ara fa 20 
anys, com no, hi trobam un dels magnífics dibuixos 
a què en Joan Rai ens va 
malavesar. "Temps de festes", el 
va titular, i amb un absolut domini 
del contrast de negres i blancs, 
constituïa una suggeridora imatge 
d'una nit de revetlla. 

Portal et 
Parlàvem, aleshores, de 

la desinformació sobre les noves 
Normes Subsidiàries que 
s'estaven gestant i ho fèiem amb 
aquestes paraules: "Cada vegada 
amb més claredat hem descobert 
que, a 1' ombra de la 
desinform:H~ití i la ignoninciH , els 
pocs que poden i en saben 
s'estan organitzant el poble, i 
sobretot els llocs turístics, a la 
mida de les seves 
conveniències" . 

Pes cap que crema 
També des d'aquesta 

secció insistiem en el tema de les Normes 
Subsidiàries. En demanàrem l'opinió a ANTONI 
MOLL (president de la Comissió Municipal 
d'Urbanisme); ANTONI LLULL (restauració , sa 
Mesquida) ; LLORENÇ ALZINA (botiguer, Cala 
Rajada); XISCO TERRASSA (membre de la 
comissió Municipal d 'Urbanisme). 

Plaça des Sitjar 
-Com cada any, a l ' escola de s ' Alzinar hi 

ha una colònia d ' estiu amb més de cent nins de 
per tot Espanya. Seria interessant saber què li cos
ta a 1 'Ajuntament (aigua, telèfon , llum, cet.) 
aquesta colònia, i el que li costen les colònies 
d ' al · lots gabellins . 
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- Ja han començat els desastres de cada any 
( ... ) El dia 22 començà (el foc) a son Terrassa, on 
cremen els fems i s'estén cap a sa Mesquida, fins a 
ajuntar-se amb un altre foc que havia començat a sa 
Duvaia. Quan escrivim aquestes retxes encara cre
ma. 

- El President del Govern Autònom, Gabriel 
Cañellas visità per primera vegada el nostre 
Ajuntament, el dia 12 de juliol. (Recollírem les 
peticions que el batle Joan Pascualli va presentar) 

Trobada poètica 
No férem entrevistes, a l'agost de 1983 , però 

sí que dedicàrem sis pàgines a la primera trobada 

prem1 

poètica gabellina, amb motiu 
de les festes del Carme (no 
hi ha hagut segona edició, 
que sapiguem). A més del 
resum d'aquell encontre, 
publicàrem poemes de Joan 
Rai, Pere Orpi, Jaume 
Fuster, Josep Albertí, 
Joan Antoni Caimari i 
Antònia Garcia. 

Altres seccions 
Cartes 

Vermell" 
- Passatemps 
- Per què? 

a "Cap 

L'esvoranc: Els 
tudons. Joan Rai 

- El "lampris regius". 
Magdalena Llabrés i Josep 
M" Martorell 

- Dos llibres per a 
aquest estiu. Antoni Garau 

- Esports 

Cap Vermell 2003 

Tornam a demanar la vost ra ajuda per a selec
c ionar el proper premi Cap Vermell. Ajuda'ns a 
tr iar els candidat (persona o entitat ): 

Nom del Candidat que proposes 

Rem et aquesta but lleta a l'apa rtat 69 de 
Capdepera o a qualsevol col-labor a dor -a 



la darrera ... 

1 ~--:-!!er aquesta foto 
\V 

"Banderas al viento'~ encara ara es poden veure, per alguns indrets, les 
restes de la intensa campanya electoral del passat mes de maig. Evidentment, 
aquest és un aspecte que diu molt poc dels responsables dels distints partits 
implicats . Un veí ens ha fet arribar aquesta fotografia i ens va fer saber que, 
fart de sentir copejar les banderoles per la façana de ca seva, ell mateix va haver 
de retirar-les. Està bé participar en unes eleccions, fer-ho amb intensitat i 
encara millor guanyar-les, però això no excusa la responsabilitat de restituir 
l'estat dels nostres carrers i places al seu estat original. 

TEATRE MUNICIPAL 
Programació setembre 2003 

* dia 6, a les 21 h .: MARA - Companyia Res de Res 
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* dia 112, a les 21'30 h .: VIES DE FUTUR (presentació plataforma en defensa del tren a 
Mallorca) 
* dia 27, a les 21 h .: VOICE VOID - Companyia Au Ments 
* Exposició: del 15 al 28, de 19 a 21 h.: Francesc de Borja Moll - La paraula que forada Ja roca 

CURSOS: Teatre, Revista, Ràdio i Còmic: Matrícula durant tot el mes de setembre (Centre Jove) Tel. 
971818638 
CURS ALFA: Introducció a la pràctica de la fe cristiana. Tel. 971565515 


